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 جهاندیده مردی، نماینده راه

دلنشینِ  سخنِ  و  گزین  گفتِ  به  باید  که  هستند  ایران  مردم  اینک 
بوسعید: »برخیزند و گامی فراپیش نهند...« که هر خیر در نظر باشد 
با این گام آغاز می شود. اما می دانیم که بسیارانی از شهروندان هنوز 
در دایرۀ تردید افتاده و به دلایل گونه گون، گرفتار گمان اند. در سه 
انتخابات اخیر، بسامد یا آمار اندک رای دهندگان، کمتر از نصاب اکثر 
بود و در انتخابات دور دوم مجلس شورا، از اندک هم کمتر. اما پرسشی 
مهم در میان آمده که دودلان و گرفتارانِ گمان باید بدان بیندیشند و 
مصلحت و خیر بزرگ را ببینند و دریابند تا گشایش و پیشرفتی حاصل 
آید؛ به قول نیمایوشیج: رستگاری روی خواهد کرد و شب تیره بدل با 

صبح روشن گشت خواهد...
جز  چاره ای  ما  که  بود  نوشته  دانشور  همکاران  و  نویسندگان  از  یکی 
امید نداریم. من سخنش را یک گام فراتر می برم بدین عبارت که: ما 
سرمایه ای جز امید نداریم. ما یک ملت با یک سرنوشت و زیر یک سقف 
و روی یک زمین مشترک به نام نامی ایران زندگی می کنیم و هر کنش و 
واکنشی داشته باشیم، بر این ظرف مشترک و ساکنان و داشته هایش اثر 
خواهد نهاد. میگل اونامونو، فیلسوف نامدار اسپانیایی که با دیکتاتوری 
فرانکو و فاشیسم می جنگید، می گفت: »وقتی می گویم من، شما هم 
جزئی از من هستید، وقتی می گویم شما، من هم در شما حضور دارم...، 

سرشت ما مشترک و سرنوشت ما یگانه است.« 
برخی از انکارگران انتخابات، تصور می کنند تجربه ها دارند و آن تجربه ها 
عبث بوده که رای داده اند و آنچه می خواسته یا بدان امید بسته بودند، 
رخ نداده است. پس برهان می آورند که آزموده را بازآمودن شرط عقل 
نیست. برخی نیز صحنه را آماده و تفسیر خاص و استصوابی از قانون 
اساسی و تنگی دایرۀ برگزیدگان و فراخی عدم احراز صلاحیت ها را نشانه 
مهندسی انتخابات می دانند. اما حقیقت آن است که این سخنان اگرچه 
لطه ای  لزامات آن در ایران دارد، از مغا نسبتی با حقایق جاری و سیاست و ا
آشکار در رنج است زیرا نهایتاً به پاسخ درستی نمی رسد و راهکاری عبث 
در آینده و افقی مبهم را فرا روی مخاطب قرار می دهد. در مشکلات و 
بی مهری و جفاها، سهمی برای همه هست، اما مگر می توان چشم به 
لت خویش را به دستی دیگر واگذاریم بی آن که  روی آینده بست و وکا
از آیندۀ کشور و فرزندانمان باکی داشته باشیم؟ سوای این مسائل، اگر 
از ایشان بپرسند که خوب، راه جایگزین و پیشنهادی شما برای سیاست 
چه  چیست؟  میهن  و آیندۀ  مدیریت  و  سیاست  بر  اثرگذاری  و  ورزی 
پاسخی می شنویم؟ کنار رفتن با پوچی و بی ارادگی هیچ تفاوتی ندارد، 
خاصه در شهری که به قول حافظ رندان و مدعیان و معرکه گیران بسیار 

بر بازار و پلهایش ایستاده اند.
و  نشینانی  خارج  ناخرسندی  انتخابات،  از  دور  این  شگفتی های  از 
رسانه های نامعقول و نامتعادل آنهاست که با گرایش رادیکال و براندازانه، 
از رقابتی شدن انتخابات و احتمال استقبال از نماینده طیف دیگری در 
مقابل جریان های حاضر در بدنه و راس سیاسی ایران نگران و بسیار 
لص  ناخرسندند. رفقای داخلی آنها هم که پیشتازان سخت گیری و خا
سازی بوده اند بر همین نهج می گویند و می نویسند. این خود نشانه 
گاهانه و مسئولانه نه فقط  آشکاری است بر این واقعیت که مشارکت آ
درست و منطقی است، بلکه تنها راه آزموده و نتیجه بخش در تاریخ 
جهان بوده و نهال مردمسالاری را به درختی ستبر و تنومند بدل ساخته 
گاهی و مدارا و مراقبت  است. راه دشوار اما مطمئنی که نیازمند صبر، آ

است. آزادی و توسعه و شکفتگی فرهنگی، میوۀ این درخت است. 
اگر کسانی که خود در خارج ایران نشسته اند و نسخه های تند و تیز برای 
تحریم انتخابات و عدم مشارکت مردم می پیچند، بتوانند در اتحادی 
موفقیت  به  ظاهرگرایان  و  متعصبان  و  تحریم  کاسبان  با  شوم  و  تیره 
ل باید بگذرد تا دوباره به همین نقطه برای  لهای سا دست یابند، سا
شروع برسیم. تاریخ به هیچ ملتی قدرت و عظمت نمی دهد مگر آنکه 
خود به تدبیر و تقدیر، آن را از بنیاد بسازند و همچون بنایی باشکوه و 

مستحکم، برافرازند. 
حکیم فردوسی در صفت کارگزاری که بتواند صلح و ثبات ایجاد کند، 
می فرماید:  نمی دهد،  نشانی  گرز  و  خفتان  و  یب  ز و  فرّ  با  پهلوان  از 
جهاندیده مردی، نماینده راه...، و هم او به ما اندرز می دهد که مردم 
جز اراده خود پشتوانه ای نجویند: »که مردم به مردم بوند ارجمند/ اگر 

چند باشد بزرگ و بلند...« 

سید مسعود رضوی

روزنامه نگار

لیت های تبلیغاتی نامزدهای چهاردهمین  در ادامه فعا
دوره ریاست جمهوری، بخش دیگری از نظرات کاندیداها 

را می خوانید.
تاکید پزشکیان بر احیا شدن برجام

مسعود پزشکیان، نامزد چهاردهمین دوره انتخابات 
که  سی  سیا میزگرد  مه  برنا ر  د جمهوری  ســت  ریــا
های  دولــت  خارجه  امــور  وزیــر  ظریف،  محمدجواد 
یازدهم و دوازدهم و مهدی سنایی، سفیر سابق ایران 
در روسیه او را همراهی کردند و همچنین ابراهیم متقی، 
لعات  استاد تمام علوم سیاسی، فواد ایزدی، استاد مطا
آمریکا و سید محمد کاظم سجادپور، استاد تمام روابط 
لملل به عنوان کارشناس حضور داشتند، با بیان  بین ا
این که نمی خواهم در دنیا منزوی باشیم و جوانان ما 
حسرت دیگران را بخورند، اظهار داشت: در سیاست 
راهنمای  کنم.  می  پیگیری  را  کشور  توسعه  خارجی، 
سیاست خارجی ما منافع مردم خواهد بود و هدف 
کسی  امروز  بود.  نخواهد  بقا  تنها  ما  خارجی  سیاست 
تردید ندارد که سیاست خارجی نقشی تعیین کننده 

در زندگی مردم دارد.
وی عنوان کرد: نمی خواهم مردم مدام چشمشان به 
اخبار باشد تا ببینند چه زمانی دلار گران می شود، جنگ 

می شود یا نه، یا گرفتار تحریم بیشتر می شویم یا نه؟!
پزشکیان تاکید کرد: کاری خواهم کرد که ایرانی بودن 
یک افتخار باشد. چراکه ایرانیک هویت فراگیر فرهنگی 

است و مردم ایران شایسته زندگی بهتری هستند.
وی گفت: راهنمای سیاست خارجی ما منافع مردم 
ایران خواهد بود. در سیاست خارجی شعارهای دهان 
لی کند، نخواهم داد. شعاری  پرکن که جیب مردم را خا

که مردم را گرفتار دارو کند نخواهم داد.
پرهیز از ستیزه جویی

پزشکیان با بیان اینکه محور سیاست خارجی دولت من، 
عزت حکمت و مصلحت خواهد بود؛ نه ستیزه جویی، 
اظهار داشت: ما فقط همین یک ایران را داریم و چاره ای 

نداریم جز اینکه آن را برای فرزندانمان آباد و آزاد کنیم.
وی اضافه کرد: بلاتکلیفی در سیاست خارجی به معنای 
من و  نیست  اقتصاد  و  بازار  جوان،  نسل   بلاتکلیفی 
 می خواهم سیاست خارجی به مردم ثبات و امنیت 

ببخشد.
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد 
با اشاره به اینکه باید با کشورهای منطقه پیمان عدم 
تعرض امضا کنیم، گفت: به هیچ قیمتی اجازه خدشه 
به استقلال ملی را نخواهیم داد نه قدرت های شرق باید 

تصور کنند تنها گزینه ما هستند نه غربی ها.

پزشکیان ادامه داد: خطوط کلی سیاست خارجی را 
مقام معظم رهبری ترسیم می کند و همکاری با روسیه 
چین و سازمان های شانگهای اکو و بریکس را در برنامه 

خواهیم داشت.
وی با تاکید بر اینکه با پشتوانه مردمی احیای برجام 
FATFشدنی خواهد بود،  و رفع دیگر موانع همانند 
گفت: با تحریم شاید بشود زنده ماند ولی نمی شود 
پیشرفت کرد و سیاست خارجی من تحول گرا، واقع 

گرا، تعامل گرا، و توسعه گرا خواهد بود.
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد 
شدن  دار  خدشه  اجازه  قیمتی  هیچ  به  کرد:  اضافه 
استقلال ایران را نمی دهیم چراکه نفوذ تمدنی ایران از 
مهمترین ستون های قدرت ما است و با افتخار، ایران 

فرهنگی و تمدنی را در جهان مطرح می کنیم.
منافع خود را برون سپاری نخواهیم کرد

این نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
ساز  بازی  را  ایــران  جهان  و  منطقه  در  ما  داد:  ادامــه 
خواهیم کرد. نگاه من به منطقه فرصت گرا خواهد بود 
نه تهدید گرا و ما هرگز به دنبال امنیت اجاره ای نبوده 
و نخواهیم بود، ما توانمندی نظامی را نه برای جنگ 
افروزی بلکه برای بازدارندگی می خواهیم. مردم محور 

امنیت هستند.
پزشکیان یادآورشد: غرب ستیز و شرق ستیز نخواهیم 
 بود و روابط متوازن با دنیا منافع ملی ایران را تامین 
می کند و سیاست خارجی ما تک گزینی و سیاه و سفید 

نخواهد بود.
وی اضافه کرد: خواهان روابط خوب با اروپا براساس 
احترام متقابل و از موضع برابر هستیم و نداشتن رابطه 

سیاسی با آمریکا نباید به تنش هزینه آفرین بینجامد.
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد 
لف برداشته شدن تحریم ها  تصریح کرد: آنهایی که مخا
می کنند  کاسبی  دارنــد  که  هستند  کسانی   هستند، 
مردم زندگی راحت ندارند و مغزها از مملکت بیرون 
می روند؛ ما و شما سیاستمداران باید کمک کنیم که 

این اتفاق نیفتد.
وی ادامه داد: امکان ندارد ما بدون ارتباط با همسایگان 
دوستان  با  ول  ا شویم.  فق  مو لمللی  ا بین  رتباط  ا و 
دست  از  را  عراق  سلیمانی  ســردار  کنید.  شروع  مان 
 داعش نجات داد. همین عراق پول ما را برنمی گرداند. 

ما زندگی مان را برای این ها دادیم.
این نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
تصریح کرد: چین نفت را از ما ارزان می خرد. پول ما را 
برنمی گرداند و در عوض جنس های مخصوص خودش 

چقدر  نیست  معلوم  دلال ها  خاطر  می فرستد. به  را 
دلار گم می شود. چقدر باید ضرر بدهیم؟ این مملکت 

چه گناهی کرده که این طور دارند سر ما بلا می آورند؟
پزشکیان یادآورشد: پول صادرات نفت را که می گیریم 
معلوم نیست چه کسی می گیرد و می خورد. دلال ها 
چقدر می خورند؟ چین دارد با قیمت ارزان نفت ما را 
می خرد. نفت را به نظامیان آنها می فروشیم. فردا اگر 
ترامپ بیاید وضع را بدتر می کند. آدم هایی که نفت 
را می فروشند معلوم است پولش را چه کار می کنند؟ 
تحریم به نفع کاسبان تحریم است. به نفع کسانی است 
که دلارها را می خورند و می برند. هیچ  نظارتی ما نداریم. 
من حزب اللهی هستم. شما نمی توانید به من اطمینان 

کنید که پول را برگردانم.
وی یادآورشد: آقازاده ها و از ما بهتران چه زندگی برای 
خودشان درست کرده اند. از کجا درست کرده اند؟ من 
نمی خواهم اسم ببرم. از همین بخور بخورها درست 
کرده اند. شفافیت وجود ندارد و در زمان تحریم آنها 

راحت تر می توانند بخورند.
در ادامه این میزگرد سیاسی محمد جواد ظریف، وزیر 
ــم که به عنوان  امور خارجه دولت یازدهم و دوازده
مشاور، پزشکیان را همراهی کرد، با اشاره به  اینکه برای 
سیاست خارجی مهم است چه کسی درخیابان پاستور 
خطوط  گفت:  است،  نشسته  جمهور  رئیس  خانه  و 
مقام  توسط  قانون  اساس  بر  خارجی  سیاست  کلی 
معظم رهبری ارائه می شود و سه اصل عزت، حکمت و 

مصحلت راهنمای سیاست خارجی است.
وی اظهار داشت: رئیس جمهور است که سیاست ها را 
لی امنیت ملی و  می سازد و برای تصویب به شورای عا
مقام معظم رهبری می فرستد . کسی که هم خودش 
خط دارد، هم باور دارد باید از متخصصان و کارشناسان 
استفاده کند؛ بدون سیاست خارجی مستقر و با اجماع 
ملی نمی توانیم منافع اقتصادی کشور را پیش ببریم ، 
بدون سیاست خارجی همگرا نمی توانیم دیپلماسی 
اقتصادی خوبی داشته باشیم ، بدون سیاست خارجی 
معقول و متین نمی توانیم حتی با دوستانمان ارتباط 

داشته باشیم.
ظریف یادآورشد: نگاه ما به یک رابطه متوازن است تا 
هیچ کس نتواند از ایران بهره بگیرد بدون آنکه مابه ازای 

آن را پرداخت کند.
وی تصریح کرد: تا زمانی که اختلافات داخلی داشته 
به  داشــت.  نخواهیم  موفق  خارجی  سیاست  باشیم 
خاطر ایران و مملکت و آینده فرزندانمان باید دعواها 
را کنار بگذاریم با دعوا مشکل خود و دنیا را نمی توانیم 

حل کنیم.
ظریف با بیان اینکه دولت خاتمی زیر دستور رهبری 
عمل کرد و ایران را سربلند کرد، گفت: معجزه هزاره 
با  ولی  می کند  عمل  دستور  زیر  کرد  ل  خیا هم  سوم 
لی امنیت ملی محترمی که امروز کاندید  دبیر شورای عا
ریاست جمهوری ای است،  جز تحریم برای کشور نیاورد.
را  کشور  توانست  هم  روحانی  دولت  کرد:  تاکید  وی 
سربلند کند؛ همه دنیا گفتند خود ترامپ گفت برجام 
بزرگ ترین کلاهی بود که بر سر آمریکا رفت. خود شما 

هم این را گفتید.
وزیر اسبق امور خارجه افزود: اگر برجام بد بود، چرا 

ترامپ با استفاده از برجام، از برجام خارج نشد؟
ظریف با طرح این پرسش که چرا خطای استعمارگر را 
به پای مبارزین با استعمار می آورید؟، گفت: فراموش 
است،  مهم  ما  نیروی  و  ما  سلاح  که  همینقدر  نکنید 
را  آنها  و  بدهیم  اهمیت  مردم  به  مهمند.  مردم  این 

کوچک نکنیم.
جلیلی: در نقطه تاریخی هستیم

سعید جلیلی، دیگر نامزد چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری در دیدار با جمعی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی گفت: هر کس در حد وسع و مسئولیت 
خود باید سایه به سایه مسائل کشور را دنبال کند و به 
اندازه وسعی که دارد در آن تاثیر بگذارد. هر دانشگاه می 
تواند یک دولت سایه باشد و این حرکت را انجام بدهد.
و  بزنگاهی  نقطه  یک  در  امروز  ما  داد:  ادامه  جلیلی 
تمدنی تاریخی هستیم و این فرصت بی نظیری برای 

پیشرفت کشور است.
وی با بیان اینکه شعار، باید عصاره برنامه باشد، تصریح 
کرد: اگر ما امروز می گوییم یک جهان فرصت داریم، باید 

ثمره آن را جهش کشور دانست.
جلیلی با بیان اینکه باید اهمیت زمان را درک کنیم، 
ادامه داد: اگر شما می خواهید یک ایران جهش را با 
یک جهان فرصت پیش ببرید، باید تمام آحاد جامعه 
را در آن دخیل کنید؛ دولتی باید بیاید که این میدان 

و فرصت ها را بشناسد.
وی با اشاره به استفاده حداکثری از فرصت ها بیان کرد: 
اگر این بزنگاه تاریخی را که برای خیلی از کشورها تبدیل 
به آرزو شده را از دست بدهیم، نه چهارسال بلکه چهل 

سال از دنیا عقب خواهیم افتاد.
این  از  استفاده  در  نیز  مجلس  نقش  گفت:  جلیلی 
قرار  با  تواند  می  مجلس  است،  مهم  بسیار  فرصت ها 
گرفتن در کنار دولت، به تسریع روند کار کمک کند، 

هر سه قوه باید در کنار هم باشند.      

 پزشکیان: غرب ستیز و شرق ستیز نخواهیم بود

وزیرصمت :صادرات صنعتی یگانه راه تحول 
اقتصادی است

نمایندگان مجلس درجلسه علنی موضوع ساماندهی بازار خودرو و مشکلات موجود بین مردم و خودروسازان را با حضور وزیر صنعت و معدن و تجارت بررسی کردند.

 به گزارش خانه ملت، دراین نشست عباس علی 
آبادی وزیر صمت گفت: تنها راه تحول اقتصادی 
در کشور ایجاد صنعت دانش بنیان صادرات محور 

است.
لیات  وی اضافه کرد: عمده درآمد دولت از محل ما
حقوق  و   بازاریان  و  اصناف  صنعتگران،  پرداختی 
ورودی از سوی تجار وارد کننده و اکثر درآمدهای 
در  تولیدی  محصولات  صادرات  حاصل  هم  ارزی 
بخش صنعت است. مهم ترین و موثرترین اقدام برای تحول در کشور 

توجه به صنعت دانش بنیان صادرات محور است.
علی آبادی تاکیدکرد: صنعت و تجارت دو بال سیمرغ تحول اقتصادی 
ایران به شمار می رود و از نمایندگان تقاضا دارم در حفظ این دو بال 
در کنار یکدیگر کوشا باشند. صنعت دانش بنیان صادرات محور نیازمند 
لمللی  بین ا عرصه  در  هم  و  داخلی  عرصه  در  هم  که  است  اختیاراتی 
باید در اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گیرد. انتزاع برخی از 
اختیارات از این وزارتخانه منجر به آسیب به این حوزه شده است. برای 
تحقق اهداف پیش بینی شده در برنامه هفتم توسعه نیازمند انرژی 

هستیم.
وزیر صمت گفت:در برنامه هفتم رشد ۸.۵درصد صنعت، ۱۳درصدی 
معدن و ۲۳درصدی صادرات غیرنفتی دیده شده است، اما تحقق آن 
لی ۱۲ماه اخیر نرخ تخصیص انرژی  نیازمند وجود انرژی است. در حدود ۱۰ا
کاهش پیدا کرده و این کار را سخت می کند. راه حل اصلی کاهش مصرف 
انرژی اتخاذ سیاست های صحیح است که وزارت صمت در این مسیر 
گام برداشته و ایجاد زیرساخت های برقی سازی وسائل نقلیه عمومی و 
واردات خودروهای برقی و ایجاد بستر شارژ آنها در سطح شهرها از جمله 

این اقدامات به شمار می رود.
لغ بر ۱۱هزار  علی آبادی اضافه کرد: در حوزه ایجاد زیرساخت های انرژی با
مگاوات نیروگاه برق حرارتی سیکل ترکیبی و تجدیدپذیر در دستور کار 
7 میلیارد دلار  صنایع بزرگ قرار دارد. در حوزه تامین آب صنایع هم 
سرمایه  گذاری توسط صنایع صورت گرفته و خطوط انتقال آب و جمع 
آوری فاضلاب ها و تصفیه آنها برای استفاده از آن در صنایع در دستور کار 
قرار گرفته است. برای کاهش مصرف سوخت خودروهای ساخت داخلی 
خانگی  لوازم  انرژی  مصرف  کاهش  درباره  و  شده  انجام  اقداماتی  هم 

گام های لازم برداشته شده است.
وی تاکیدکرد: نیازمند ایجاد امنیت، جذابیت و ثبات برای جذب سرمایه 
گذار در حوزه صنعتی هستیم.صادرات یکی از راه های بزرگ  شدن کیک 
اقتصاد کشور است و باید همه موانع آن کنار برود.حل ناترازی تامین ارز 

در داخل کشور هم با توجه به صادرات موثر می شود.  
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به خودکفایی در تولید اکثر کالاهای 
داخلی بیان کرد: در تولید اکثر کالاهای داخلی به میزانی به خودکفایی 
رسیدیم که دیگر بازار پاسخگو نیست. این حجم از تبلیغات تلویزیونی 

برای فروش اقساطی کالاها برای پربودن انبارها است که امکان ادامه 
تولید را از تولید کنندگان گرفته است.  

مسائل صنعت خودرو  یک شبه حل نخواهد شد
وی اظهار داشت:مسائل صنعت خودروی  کشور در عرض یک شب 
به  را  جهان  تجارت  ۱۰درصد  از  بیش  خودرو  صنعت  شد.  نخواهد  حل 
خود اختصاص داده است و به ازای هر خودرو هم هفت نفر مشغول 

به کار هستند.
ل یک پوست اندازی و تحول  وزیرصمت ادامه داد: این صنعت درحا
است. برای ایران یک فرصت تاریخی است تا جایگاه خود را در جهان ارتقا 
دهیم. تولید خودروهای برقی رو به افزایش است و اوضاع صنعت خودرو 
در ایران مطلوب نیست. اقتصاد کشور سبب شده خودرو تبدیل به یک 
کالای سرمایه ای شود. ۳۰هزار دستگاه خودرو در این یک سال وارد کشور 

شده است و رکورد این واردات تا پایان امسال خواهد شکست.
شته  نبا ا ن  ــا ی ز سبب  ستوری  د ری  ا ــذ گ قیمت   : گفت صمت  ــر  وزی

خودروسازان و کاهش کیفیت خودروها شده است.
علی آبادی ادامه داد:خودروهای برقی نه تنها خودروهای آینده اند، 
بلکه انتخاب روز هستند. چرا که مصرف انرژی را کاهش و عملکرد مطلوب 
تری دارند. برقی سازی می تواند جایگاه فعلی کشور را ارتقا بخشد. شاید تا 

چندسال آینده دسترسی به خودروهای بنزینی سخت تر شود.
علی آبادی تصریح کرد: ۵۰۰شارژر برق در تهران نصب شده و این میزان 
کشور  به  ای  هزینه  تاکنون  شارژرها  نصب  برای  یافت.  خواهد  افزایش 
تحمیل نشده و خودروسازان متعهد شده اند آن را انجام دهند. تا پایان 

سال سه نمونه خودرو برقی آماده ساخت و تحویل به بازار می شوند.
وی گفت: چهره صنعت خودرو کشور نزد مردم زیبا نیست. همچنین 
هیچ مسئولیتی در وزارت صمت بر زمین نمانده است و بیش از ۱۱۰هزار 
دستگاه خودرو ثبت و سفارش انجام شده است. بیش از ۲۰هزار خودرو نیز 
تاکنون وارد کشور شده است. در سه ماهه اول سال رکورد اسقاط خودرو 

شکسته شد. برنامه تولید خودرو هم به رکورد بی سابقه خواهد رسید.
زیان انباشته 210 همتی ایران خودرو و سایپا

رئیس مرکز پژوهش های مجلس هم دراین نشست با بیان اینکه مشکلات 
صنعت خودرو ناگهانی و یک شبه به وجود نیامده اند، گفت: طی سه 
سال اخیر دولت توانست با رشد متوسط ۱۵ درصد، تولید خودروی سواری 

در سال ۱4۰۲ را به ۱۱۳۲ هزار دستگاه برساند.
بابک نگاهداری، افزود: مشکلات موجود در صنعت خودروسازی کشور 
مشتمل بر نوسانات قیمت در بازار، نارضایتی شدید مصرف کنندگان، 
زیان انباشته حدود ۲۱۰هزار میلیارد تومانی دو گروه صنعتی ایران خودرو 
و سایپا، سیل تقاضای کاذب به دلیل اختلاف قیمت بیش از ۲۰۰میلیون 
تومانی میان قیمت بازار و کارخانه در برخی خودروهای پرتیراژ که سبب 
عدم دسترسی مصرف کننده واقعی به خودروهای کارخانه شده، موجب 
لم از دیدگاه مصرف کننده  شده است که این صنعت به عنوان صنعتی ظا

و صنعتی مظلوم از دیدگاه صنعتگران مبدل شود.

وی ادامه داد: یکی از کلیدی ترین موارد مربوط به اجرای سیاست های 
کلی اصل چهل و چهارم قانون اساسی حرکت به سمت تنظیم گری و 
فاصله گرفتن از تصدی گری است. با وجود گذشت حدود دو و نیم سال از 
له هنوز  تصویب این قانون و باقی ماندن حدود ۶ماه تا پایان مهلت سه سا
برنامه مشخصی که ملزومات توسعه صنعتی در کشور را در بر بگیرد و نحوه 
خروج دولت از تصدی گری خودروسازان را تبیین کند ارائه نشده است.

نگاهداری افزود: مطابق آمار در دسترس، میزان واردات خودروی سواری 
در سال ۱4۰۲برابر با ۱۱هزار و ۱۲۲دستگاه به ارزش ۲۱۸میلیون دلار بوده 
است. میانگین ارزش خودروهای سواری وارداتی در این سال ۱۹.۶هزار 
دلار بوده است. در سال ۱4۰۳نیز تا ۲۰خرداد 4هزار و ۱۵دستگاه خودرو به 
ارزش ۸۸میلیون دلار ترخیص شده است و ۱۲هزار و 7۰4دستگاه خودرو 

نیز در گمرک در حال طی کردن فرآیند ترخیص است.
۸ماه از  رئیس مرکز پژوهش های مجلس ادامه داد: باوجود گذشت 
۱۱مربوط به واردات خودروهای  مهلت قانونی تصویب آیین نامه ماده 

کارکرده این آیین نامه هنوز ابلاغ نشده است.
نگاهداری  با بیان اینکه میزان اسقاط خودروهای فرسوده در سال ۱4۰۲با 
7۲هزار دستگاه رسیده است، گفت:  ۲۲7درصدی به حدود  افزایش 
برآورد می شود بیش از 4هزار میلیارد تومان ناشی از اجرای ماده ۱۰این 
قانون در صندوق توسعه فناوری های پیشرفته وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تجمیع شده است با این حال با وجود گذشت حدود سه ماه از 
ابلاغ آیین نامه این ماده، هنوز گزارش مشخصی از هزینه کرد آن مطابق 

قانون دریافت نشده است.
انتقاد نمایندگان از کیفیت خودروهای داخلی

خودروهای  کیفیت  از  انتقاد  با  ازنمایندگان  شماری   ، جلسه  درادامه 
داخلی، از نبود استراتژی مشخص در وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
حوزه صنعت خودرو انتقاد کرده و خواستار اجرای دقیق قانون ساماندهی 

بازار خودرو شدند.
له توسلی نماینده بهار و کبودرآهنگ گفت: صنعت خودرو پاشنه  فتح ا
آشیل همه دولت ها و وزرا است اما وضع خودرو سبب تقبیح مردم شده 

است.
رحمت الله نوروزی نماینده علی آباد کتول گفت:درعید نوروز و حتی 
عید فطر با تعداد کشته های بالایی در جاده ها روبرو بوده ایم که بخش 

عمده ای از آن به کیفیت  خودرو برمی گردد.
۲خودروساز  بود  قرار  اظهارداشت:  زنجان  نماینده  طاهری  مصطفی 
داخلی خودروی اقتصادی تولید کنند تا همه مردم توان خرید داشته 

باشند که متاسفانه تولید آن متوقف شده است.
ایزدخواه نماینده تهران از عدم تحویل خودروهای پارس موعد زمستان 
انتقاد کرد و گفت: علی رغم وعده وزیر صنعت، معدن و تجارت برای 

برخورد با خودروساز، هنوز این اتفاق رخ نداده و کسی پاسخگو نیست.
پژمانفررئیس کمیسیون اصل ۹۰مجلس  گفت: آمارها نشان می دهد که 
میزان خرابی و ایرادات خودروهای داخلی در مقایسه با سایر کشورها سه 

برابر است که باید دنبال رفع نقاط ضعف در این حوزه باشیم.
شماری از نمایندگان مجلس تاکید کردند که دولت باید هفت درصد 
سهام خود در ایران خودرو و ۱۲درصد سهام خود در سایپا را واگذار کرده 

لت در صنعت خودروسازی بیرون بکشد. و پای خود را از دخا
نایب رئیس مجلس هم در جریان بررسی نحوه اجرای قانون ساماندهی 
بازار خودرو پس از استماع نظرات وزیر صمت و نمایندگان خواستار ابلاغ 

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده از سوی دولت شد.
علی نیکزاد اضافه کرد: درباره واردات خودروهای کارکرده علی رغم 
پیگیری های متعدد نظارتی مجلس هنوز آیین نامه مرتبط با واردات این 
خودروها توسط دولت ابلاغ نشده است و دلیل آن نیز کمبود منابع ارزی 

اعلام می شود. ما انتظار داریم به این موضوع رسیدگی شود.
نیکزاد تاکیدکرد:اولویت داشتن خودروهای برقی و هیبریدی موضوعی 
هم افزایی  با کمیسیون صنایع بنشینند و  صمت  وزارت  باید  است که 

داشته باشند.
 سلیمی عضو هیات اجرایی انتخابات ریاست جمهوری شد

مرکزی  اجرایی  هیات  عضو  عنوان  به  سلیمی  علیرضا  مجلس،  رای  با 
ت  با نتخا ا ن  ــو ن ــا ۳ق ۱ ه  د ــا م طبق  . شد ست جمهوری  ریا ت  با نتخا ا
ریاست جمهوری، یکی از اعضای هیات رئیسه مجلس بدون حق رای، 

عضو هیات اجرایی مرکزی انتخابات ریاست جمهوری می شود.

خبر
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 انتخابات و انگشتر حضرت 
سلیمان!

خوریم  صنم،  ای  کامشب  است  خوش 
می به یاد جم 

که گشته دولت عجم قوی چو کوهسارها 
زمانی که امیرکبیر این قصیده قاآنی را که 
انصافاً از نظر شکل و وزن و قافیه و تصاویر 
خیال انگیز زیباست، در مدح خود شنید 
نه فقط به او صله ای نداد، بلکه کتابی 
در باب کشاورزی به او داد تا از فرانسه به 
فارسی ترجمه کند، شاید فایده ای عملی 

از اشعار حکیم قاآنی به دست آید.
و  علمی  ی  ها هبرد را به  ما  نیز  ــروز  م ا
به  و  نیازمندیم  پیشرفت  برای  منطقی 
جای شعارهای بیگانه با واقعیت که صرفاً 
با داشتن چراغ جادو یا انگشتر حضرت 
سلیمان محقق می شود، نیاز به شناخت 
واقعیت ها و تفکر منطقی داریم. اکنون 
زمان آن است که آن بخش از شخصیت 
خود را برانگیزیم که با واقعیت ها سروکار 
دارد و با اندیشۀ فرایند ثانویه می اندیشد، 
و  معلول  و  علت  برمبنای  اندیشه  یعنی 

تجربه های علمی.
برمبنای  که  را  اولیه  فرایند  اندیشۀ  باید 
ز  ا گریز  قیمت  به  حتی  ما  ی  د خشنو
ــار بــگــذاریــم.  ــن ــت، ک واقــعــیــت هــا اسـ
با  نند  ا نمی تو یگر  د ن  ست پیشگا سیا
خواندن افسانه شیرین، فرهاد را به خواب 
خوش ببرند. بی تردید به کاری رستم وار 
نیاز است، اما این رستم با به هم پیوستن 
یکایک ایرانیان و بهره وری از خرد گروهی 

تجسّم می  یابد.
مغز  ســت  را ۀ  نیمکر به  حد  ز  ا بیش  ما 
خود که کلی نگر، هنرمند و اهل تصور و 
تخیل است، توجه کرده ایم و از نیمکرۀ 
هل  ا که  ن  آ ء نگر  جز و  منطقی  چپ 
آزمون و تجربه های علمی است، غافل 
شده ایم. زمان آن است که این بخش را 
نیز برانگیزیم و بدانیم که این دو به اتفاق 

می توانند فلک را سقف بشکافند! 

  وزیر بهداشت در نشست خبری مشترک با
 وزیر کار و سخنگوی دولت:

15درصد به تخت های بیمارستانی کشور  
اضافه شده است

  وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی در نشست خبری مشترک با حضور 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سخنگوی دولت با اشاره به توجه ویژه 
شهید رئیسی به حوزه سلامت گفت: تامین جان و نان مردم شعار اصلی 
رئیس جمهوری شهید بود. بسیاری از پروژه های حوزه سلامت با حضور شهید 
رئیسی افتتاح شد و آخرین یادگار آن شهید والامقام در دوران حیاتشان در 

حوزه سلامت، افتتاح بیمارستان رازی قائمشهر پس از ۱7سال انتظار بود.
للهی در پاسخ به سئوال خبرنگار اطلاعات  درباره وضع دارو و  بهرام عین ا
کاهش تعهدات بیمه ها در این حوزه و افزایش پرداختی بیماران برای داروی 
تولید داخل گفت:  نه تنها ۹۹درصد داروهای مورد نیاز در کشور تولید می شود 

بلکه ۵۰ درصد مواد اولیه آن وارد و ۵۰درصد هم در کشور تولید می شود.
وی با ذکر اینکه حدود 4۰درصد تجهیزات پزشکی هم به شکل دانش بنیان 
تولید و تهیه می شود، افزود: تغییر ارز ترجیحی موجب شد این تغییرات در 
دارو هم انجام شود؛ شرکتی که می خواست دارو وارد کند، اگر قیمت واقعی 

۹دلار بود، ۱۰دلار می داد و شرکت ها سود عظیمی را از این منظر می بردند.
وزیر بهداشت به اجرای طرح دارویار با هدف مقابله با قاچاق دارو اشاره کرد 
و افزود: پیش از این دارو به کشورهایی چون افغانستان و تاجیکستان قاچاق 
می شد که بعضاً ۲۰برابر قیمت دارو در داخل کشورمان آنجا به فروش می رسید 

و این پول به جیب قاچاقچیان داروی ایرانی می رفت.
للهی با اشاره به اختلاف ارز ترجیحی و دولتی گفت: انسولین که بیمار  عین ا
تزریق می کند برای وزارت بهداشت ۶۰۰تا 7۰۰میلیون تمام می شود اما بیمار 

4۰هزار تومان پرداخت می کند.
وی ادامه داد: درباره خدمات داروخانه در بیمارستان ها، برون سپاری صورت 

گرفته و جایی که برون سپاری شده، وضع بهتر بوده است.
عین اللهی دربخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه یکی از فعالیت های حوزه 
وزارت بهداشت، مراقبت های مرزی است و دور کشور ما آلودگی و بیماری های 
مختلفی وجود دارد و لازم است مراقبت های انجام شود که به داخل نفوذ 
نکنند،به شیوع بیماری تب دنگی در کشور امارات اشاره کرد و گفت: این 
بیماری در حال شیوع است و تا به امروز ۸۰بیمار شناسایی شدند که اغلب 

آنها به امارات سفر داشتند.

لحجه ۱44۵  *چهارشنبه ۳۰   خرداد ۱4۰۳  * ۱۲ ذی ا
*   ۱۹   ژوئن ۲۰۲4 * سال نودوهشتم * شماره ۲۸۶۹۵

 مدیر عامل سازمان انتقال خون:
نیاز به خون و فرآورده های خونی 

را 100 درصد پاسخگو هستیم
بیان  با  خون  ل  انتقا سازمان  عامل  مدیر 
اینکه در سال گذشته دو میلیون و ۳۰۰هزار 
اهدا داشتیم که طی چند ماه اخیر افزایش 
بار  اولین  برای  داد:  ادامــه  است،  داشته 
تأمین  ۱۰۰درصد  را  خون  به  کشور  نیازهای 

کرده ایم.
به گزارش خبرنگار ما، مصطفی جمالی دیروز 
در نشست خبری در این زمینه توضیح داد: 
میزان ذخایر خون حدود ۳۰۰ هزار لیتر است 
گاهی  و  روز  هشت  به  متوسط  طور  به  که 
اوقات این میزان به ۱۵روز می رسد. این در 
لی است که میزان ذخیره خون حدود  حا

لی پنج روز بود. 4.۵ا
به  مجهز  استان ها  همه  اینکه  بیان  با  وی 
شده  خون  لگری  غربا ماتیک  اتو سیستم 
اند، افزود: در بحث سلامت خون قبلا هم 
اما  داشتیم  بالایی  خون  سلامت  یب  ضر
لگری مولکولی  ایده ال نبود اما آزمایش غربا
خون را آغاز کردیم که تا پایان سال ۱۰۰درصد 
لگری  کشور تحت پوشش قرار می گیرد. غربا
برخی در  بار  اولین  برای  هم   آنتی بادی 

 استان ها انجام شده است که تا پایان سال 
در کل کشور اجرا می شود.

لی ادامه داد: استفاده از کیسه های  جما
7۰درصد رسیده  ۲۵درصد به  فیلتر دار از 
است و امسال به ۸۰درصد و سال آینده به 
اقدامات  از  یکی  رسید.  خواهد  درصد   ۱۰۰
نی  خو یر  خا ذ تهیه   ، مل عا غیر  فند  ا پد
است که اکنون برای شش ماه کیسه ذخیره 
داریم. مراکز اهدا، فرآوری و پخش خون 
لی در پاسخ  هم در حال توسعه است.  جما
لی در زمینه اهدای خون بانوان و  به سئوا
سمت  به  کشور  جمعیت  گفت:  جوانان، 
لی می رود؛ هر مقدار سن جمعیت  کهنسا
بالا برود نیاز به خون بیشتر می شود. مراجعه 
جوانان ما برای اهدای خون کاهش یافته و 
اگر جوانان را وارد چرخه اهدا نکنیم در ۱۰سال 
آینده کشور دچار بحران می شود  که در این 

زمینه در حال فرهنگسازی هستیم.

دکتر فربد فدائی

 روانپزشک

اطلاعیه دفتر رهبر معظم انقلاب 
درباره  نقل قول های غیر مستند از 

رهبری   و مسئولان دفتر ایشان

  دفتر مقام معظم رهبری در اطلاعیه ای 
معظم  رهبر  از  مستند  غیر  قول های  نقل 
انقلاب و مسئولان دفتر ایشان که توسط 
برخی نامزدهای انتخابات و طرفداران شان 

مطرح شده را غیر قابل اعتبار خواند.
متن اطلاعیه دفتر مقام معظم رهبری به 

این شرح است:
بسمه تعالی

که  است  شده  مشاهده  اخیر  ــای  روزه در 
برخی از نامزدهای محترم انتخابات ریاست 
جمهوری و یا اعضای ستاد و افراد منتسب 
گیری ها،  موضع  و  اظهارنظرها  در  آنها  به 
نقل قول هایی ناقص و یا نادرست از رهبر 
انقلاب اسلامی و یا مسئولان دفتر معظم له 
بیان کرده اند.اعلام می دارد هرگونه نقل 
قولِ غیرمستند  به اسناد موجود و مکتوب از 
بیانات و اظهار نظرهای رهبر معظم انقلاب 
شخصی  های  برداشت  به  اکتفا  و  اسلامی 
و دریافت های شفاهی از بیانات ایشان و یا 
مسئولان دفتر معظم له فاقد اعتبار و استناد 
است. انتظار می رود همگان نسبت به این 
موضوع توجه لازم را داشته باشند و از تکرار 

آن پرهیز شود.
روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری

  هشدار دیوان محاسبات به دستگاه ها درباره 
اجرای قانون هوای پاک

 دیوان محاسبات کشور با اشاره به عدم اجرای قانون هوای پاک، تذکرات 
و راهکارهای لازم را به دستگاه های مربوطه ارائه داد.

لملل دیوان محاسبات  به گزارش اداره کل روابط عمومی  و  امور بین ا
کشور، بررسی های این نهاد نظارتی نشان می دهد که در سنوات گذشته 
فقط در یکسال از میان ۲۲۸حکم مربوط به ۲۳دستگاه اجرایی مجموعاً 
هم  احکام  ۶۱درصد  حدود  و  شده  اجرا  کامل  طور  به  احکام  ۱۲درصد 
به صورت ناقص اجرا شده است و ۲7درصد دیگر احکام بر روی زمین 

مانده اند.
نهاد  این  زمستان  و  پاییز  فصل  در  هوا  آلودگی  گرفتن  اوج  به  توجه  با 
نظارتی از هم اکنون با در دستور کار گذاشتن برخی از اقدامات اصلاحی 
و  لعمل  دستورا نامه،  ۱۳فقره آیین  ابلاغ  و  تدوین  »پیگیری  همچون 
استاندارد«،»ارائه گزارش سالانه به مراجع قانونی در زمینه سیاست های 
کلی محیط زیست« و »ارسال گزارش تخلفات و ترک فعل دستگاه های 
اجرایی به دادسرای دیوان« تذکرات و راهکارهای لازم را به دستگاه های 

بقیه در صفحه  15مربوطه ارائه داده است.


